
(continuare din pag. 16) 

posturi pentru profesori. Practic am avut un singur profesor 
angajat, pe post de asistent, ceilalţi au venit ca asociati. cu 
trei salarii de asistent pe an; în rest toate posturile de pro
fesori au rămas la regia de film. 

Apoi, Octavian Cotescu a extras regia de teatru de la 
regia de film - noi împărteam şi studenţii şi cifra de şco
larizare - şi a afiliat-o secţiei de actorie. Era un altfel de 
hibrid, pentru că împăr(eam în continuare studenţii, cifra de 
şcolarizare fiind de 7 studenti pe an, 3 sau 4 la film, 3 la 
teatru. Deci, în continuare, dădeam examen împreună, teatru 
şi film, dar func(ionam la secţia de actorie. în felul acesta, 
munca a putut fi prestată doar prin bunăvoinţa , fanatismul 
sau pasiunea oamenilor care au venit s-o facă, condiţiile de 
lucru ale studentilor de la regia de teatru fii.nd foarte grele. 
De cele mai multe ori repetam noaptea, după ce se terminau 
cursurile de la actorie, sau - prin înţelegere cu profesorii 
de la actorie - într-un timp record de pregătire a examenelor 
noastre. 

începutul a fost foarte încurajator, am fost entuzia~ti. 
an1 a\'llt ~i 111al p11\llll' probleme cu pruiL·~ur11 , care in general 
au fost apreciati de studenti. ba cil1ar 111 n'L'd ,.,. JHIIv~ i· 
regia ~i actoria n-au fost probleme aproape deloc (au lu"t 
nişte probleme la catedra de vorbire, dar· sperăm sa le re
zolvăm şi pe acelea) . Deci, problemele noastre în acest mo
ment nu sînt deloc asemănătoare cu acelea ale regiei de 
film. 

Concret, problema rămîne aceea a schemei noastre, a 

structuni noastre. Verym în continuare în această formulă 
de profesori asociak"'iie că sîntem decan, şef de catedră şi 
aşa mai departe, în continuare nu avem posturi pentru ca 
profesorii să se poată angaja în institut. Sperăm ca într-un 
viitor mai apropiat sau mai îndepărtat sa putem obţine şi 
în fapt această schen1ă. 

Am căpătat deci autonomia de a propune structura şi cifra 
de şcolarizare a institutului (ca şi condiţiile examenului de 
admitere), de a propune reînfiin(area secţiei de teatrologie, 
de a reorganiza catedrele pe principiul atelierelor, de a îm
bogăţi şi programa analitică - "Jegiferînd" astfel, dar tot 
la stadiul de propunere, ceea ce noi am şi făcut de fapt în 
ultimii ani. Dar n-am căpătat ş i certitudinea că toate aceste 
propuneri se vor materializa. S-ar putea, de pildă, ca tea
trologia să nu se reînfiin(eze de la anul, chiar dacă lucrul 
acesta e de dorit şi e necesar. 

Cu toate aceste conrli!ii. institutul nostru funcţionează 
ap1·oape foarte bine: st11den(ii îşi dau examenele şi la actorie 
şi la regie, am adus foarte mul(i profesori noi, între ei aflîn
du-se, la catedra de actorie, George Constantin, Leopoldina 
Bălănuţă, Alexandru Repan, Marcellureş, Adrian Pintea, iar 
la mişcare scenică Miriam Răducanu, Raluca Ianegic, Sergiu 
Anghel. Dar nu ştim din ce-i vom plăti. 

Tot ceea ce a ţinut de noi am făcut. Urmează ca Mi
nisterul învăţămîntului să dec.idă atît în privinţa structu
rii, a schemei propriu-zise, cît şi a cifrei de şcolarizare, pe 
care noi am dori-o mult mai mare. avînd în vedere necesităţile 
teatre lor. 

DESFIINŢAREA 
TEATRELOR? 

C 
e se întîmplă cu teatrele şi 
în teatre dupa 22 Decembrie 
1989? Se întîmplă multe; şi 
toate cîte se întîmplă sînt 
un soi de spectacol la des 
făşurarea căruia, fiind 

prinşi cu to(ii, ).litam să mat 11m specta
tori. Unele teatre n-au încă directori· al
ele îi au, dar nu şi-i mai doresc. Unii 
regizori caută prilejuri şi instituţii care 
să le ofere şansa de a arăta Europei cît 

ac buni sînt. Unii actori pleacă din (ara 
dar, pînă să li se aprobe plecarea, sînt 
de nef{)losit în teatrele lor; ori, şi mai 
rău, pur şi simplu dizolvă, desfiinţează 
un teatru ori o sectie a sa. Alţi actori pă
răsesc teatrele în care fuseseră angajaţi 
şi-şi iau lumea în cap; facteatre particula 
re, încropesc trupe particulare, nutresc 
sperante şi iluzii particulare. Alţi cîţiva 
îi înfruntă, îi insultă pe noii directori. Gre
vă de unul singur? Da! Un actor prins 
într-un spectacol poate şantaja sentimen
tal restul distribuţiei, poate boicota un 
spectacol. Şi aşa spectacolu 1 străzii este 
cu mult mai viu, mai antrenant şi cu o 
participare masivă, la care spectatorii im
plicaţi se află în număr de mii şi mii, 
fără involuntarele discriminări culturale 
operate între cei care vor şi cei care nu 
vor să vină la teatru. Ce se întîmplă oare? 
Exact ceea ce era inevitabil să se întîm
ple! Eliberarea de sub dictatură a fost 

confundată cu libertatea. Iar libertatea, 
definibilă ca acces neîngrădit la şans:J. 
e privatizată. Regizori , actori, considera 
că libertatea este a lor, a fiecăruia în par 
te, fiecare dintre ei privindu-se doar ca 
fiinţă socială, uitînd că este om de artă. 
Libertatea asta e păgubitoare pentru că 
produce o amnezie care ia şi minţile. Mai 
lo(i au uitat că, în calitate de oameni ai 
scenei, visau şi se străduiau să smulgă 
cenzuni fărîme din ceea ce numeam cu 
toţii LIBERTATEA ARTEI TEATRALE, 
LIBERTATEA SCENEI. Dar libertatea 
teatrului este privită azi, acum, ca o li
bertate înrobitoare. Pînă nu demult, ac
torii se supuneau fără crîcnire regizoru
lui, ba chiar c.ereau prezenţa în teatrul 
lor a unui regizor a cărei concepţie sa 
fie atît de riguroasă şi convingător for
mulată, să fie atît de plină de minunate 
d ificu Jtăţi şi pretenţii încît actorii sa se 
simtă presaţi, soma(i, îmboldiţi, biciuiţi 

18 
@ • 

https://biblioteca-digitala.ro



, _./.' , ,:~ : (continuare din pag. 17, col. !) 

institut o dorin1ă unanimă ca, începînd de la anu l, odată cu 
examenul de admitere, lucrurile nedorite să nu mai poată avea 
loc şi_ valoarea şi competenta să-şi reia locurile pe care 
le-au pierdut nu din vina lor. 

Studentii şi-au manifestat dorin(.a..de a avea profesori ade
văraţi, con testînd vechii

1 
profesori pe ca re îi considerau lipsiţi 

de competenţă, nişte mediocrităţi oploşite la căldurica 
într-o slujbă bine remurerată, care le oferea girul cadrului 
didactic universitar, de la care însă studentii nu prea- av~au 
ce învăţa, nici profesional şi nici moral. Ei au cerut profesori 
competenţi, adică oameni de vîrf care lucrează în momentul 
de faţă în domeniul teatrului, al filmului şi al criticii de film 
şi de teatru. 

Aceşti oameni au fost chemaţi de către studenţi, li s-a 
propus să lucreze în institut, li s-a explicat nevoia pe care 
o au studenţii, pe care o simt studenţii, de a învăţa de la 
ei - le apreciază filmele, spectacolele, rolurile în care au 
jucat-, mare parte dintre cei chemati au acceptat, dar de 
acuma încolo încep lucrurile paradoxale. 

Avem in momentul ele fa(ă în institut două corpuri pro
fesorale: unul titulariza't şi contestat, iar altul dorit şi fără 
statul de profesor. Nu E)xistă nici un fel de formă ltgală de 
a ne putea debarasa de foştii profesori. Ministerul lasă pe 
seama noastră şi a timpului rezolvarea acestui paradox, stu
denţii se agită pentru că vor să-şi vadă profesorii dori(i, in
stalaţi cu drepturi depline în catedrele lor, profesorii doriţi 
simt o stare de jenă faţă de profesorii nedoriţi, care se află 
încă aici în institut şi pe care nu ei i-au contestat ci studentii, 
nu ei au vrut să-i uzurpe, atunci cînd au răspuns doar unei 
dorinte justificate - după părerea mea şi nu numai a mea 
- a studenţilor. 

• 

Din aceasta dilemă putem ieşi, dar nu de noi depinde, 
nu noi putem decide. Studenţii ameninţă din nou cu greva 
dacă această problemă nu se rezolvă, ea priveşte nu numai 
institutul nostru ci întreg nivelu l învăţămîntului universitar 
şi dacă se aşteaptă ca toate aceste cadre didactice dezavuate 
să plece singure, eu cred că aşteptăm prea mult din partea 
lor. 
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joc îmi oferă cît de cît o şansă. Dar constat, pe zi ce trece, 
· că sîntem canaliza ţi spre " ne mulţumi cu reluşuri şi cîr
peli. 

Ideile noi se ciocnesc în permanentă de structuri şi men
talităţi retrograde. Ceea ce visăm ziua cu or:hii deschişi se 
năruie peste noapte. Ca în legenda Meşterului Manole. 

Autonomia universitară e o formulă firească dar şi comodă 
pentru cei ce o proclamă, intervenind între timp cu dispoziţii 
care o contrazic. 

Dar nici eu şi nici colegii mei nu sîntem dispuşi să con
tinuăm în felul acesta. ii asigur însă pe toţi cei ce privesc 
cu ochi responsabili soarta teatrului românesc că, pînă la 
clarificarea tuturor problemelor noastre, nu vom ceda. Poate 
că după rezolvarea lor vom părăsi cîmpul de luptă, şi asta 
numai din oboseală. 

Grupaj realizat de 

•••••••••••••••••• Victor Parhon 

de ea, spre a realiza personajul, spectaco
lul. E limpede! Libertatea teatru lui se con
struieşte şi cere o disciplină .,cazonă"' 
efort fizic ega lat doar de cel depus de
mineri şi performanţe retorice neegalall' 
de nici un orn politic. DeoQamdată liberta
tea individuala face să apară enervanta 
librr!atea teatrului. Deocamdată, zbengu
iala, răsfatul, mortul, iluiia fiecăruia des
pre ine prirnează . Cine înt disciplina(ii 
teatre lor? Paradoxu 1 era inevitabil. Dis
ciplinaţii sînt puţini la ~umar şi nu în
totdeauna actori import~n(i şi de talent. 
Tocmai indiscip!ina(ii care cred că viitorul 
le va asigura. ca şi pina la 22 decembrie 
anul trecut, şansa de a fi priviţi cu ad
rn ira ţie de zeci de mii de perechi de 
ochi, abia aceştia sint cu adevărat nece
sari şi ulilizabili pe scena. in treacăt iic 
spus, le va fi din ce in ce mai greu sa 
mai fie .,stele'·, vedete, pentru marele pu
blic. Vedete acum sînt yiitorul şi prac-

ticienii proiectelor economice, politice, so
ciale. Tn ţară se reîntorc regizorii care 

.au construit prestigiul şi dimensiunea tea
trului românesc contemporan pînă în ur
mă cu ' deuă decenii. Oare intre aceşti 
monştri sacri şi tinerele generaţii de re
gizori nu se va isca o antipatie, un con
flict? Vor putea aceşti monştri sacr i să 
reimpună atentiei publicului teatrul con
temporan, cînd în jurul nostru vacarmu l 
sperantelor, iluzi ilor, al pretenţiilor, al de
zamăgirilor este asurzitor? Monştrii sacri 
sint aceia care vor găsi solutia, sau ce
ilalţi, .,băştinaşii"? Oare au teatrele pu
blic? Vor avea? Greu de spus. Cine şi-ar 
asuma acum riscul prezicătorului? 

cărei astfel de platformr s-ar fi strîns ac
torii care doresc să o realizeze. Am glu
mit. Poate că nu trebuiau desfiinţate tea
trele întrucît se vor desfiinţa singure, pen
tru a se reînfiinţa în deplinui înţeles al 
cuvîntului. 

Mai interesează azi textele dramatur
giei româneşti de pînă ieri? Personal cred 
că prea puţine mai stau în picioare 
acum. Deocamdată , teatrele care încearcă 
să-şi vadă de treabă s-au aruncat cu lă
comie asupra lui Eugen Ionescu. Care e 
soarta dramaturgiei româneşti contempo
rane? 

Toată lumea e nerăbdătoare . To\i 
stăm în aşteptare. Ce aşteaptă teatre
le, evident, fără a sta cu mîinile în 
sîn? O lege a teatrelor. Chiar dacă nu 
o aşteaptă, ea este necesară ca un "in
structaj" de folosire a libertăţii. 

Ar fi fost bine, poate, ca, în această 
buimăceală inevitabilă , teatrele, după ce 
îşi vor fi avut directorii numiţi , să fi fost 
desfiinţate pentru două săptămîni , răs 
timp necesar fiecărui director pentru a-şi 
construi o p l atformă este tică; în jurul fie- Paul Cornel Chilie 
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